

بسم الله الرحمن الرحيم

فتوى / رأي شرعي

Fatwa / Sharia Pronouncement

صادر عن

هيئة الفتوى والرقابة الشرعية في راك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي)

Fatwa and Sharia Supervisory Board of RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic)

البطاقة الائتمانية تاي تانيوم وفقاً لمبدأ القرض الحسن

Titanium Credit Card based on Qard- Hasan

The Fatwa and Sharia Supervisory Board of The National Bank of Ras Al-Khaimah (P.S.C.) a Public Joint Stock Company - Islamic Banking Division (RAKIslamic) has reviewed the underlying Sharia structure and documentation in respect of the RAKIslamic Titanium Credit Card product offered to individuals customers ("Customer(s)") by RAKBANK Islamic Banking Division and hereby issues the Sharia pronouncement/ Fatwa considering the following structure and documentation:

**Structure:**

1. RAKBANK Islamic Banking Division may launch an interest free Titanium Credit Card ("Titanium Credit Card") which is based on the Sharia principle of Qard- Hasan.
2. RAKBANK Islamic Banking Division will fix a credit limit for the Customers allowing them to use the Titanium Credit Card for cash withdrawal, shopping, making payments for utility bills or any other use permitted / facilitated by RAKBANK Islamic Banking Division as per the terms and conditions of the Titanium Credit Card agreement entered into between the Customer and RAKBANK Islamic Banking Division.
3. The amount withdrawn or utilized will be considered Qard-Hasan and will be due from the Customer to RAKBANK Islamic Banking Division at the end of the facility period. RAKBANK Islamic Banking Division may allow the Customer to pay such Qard-Hasan amounts through a revolving mechanism.
4. RAKBANK Islamic Banking Division will receive a fixed annual subscription fee from each Customer towards meeting the actual expenses incurred by RAKBANK Islamic Banking Division in providing ancillary services in relation to the Titanium Credit Card other than the Qard-Hasan facility. Such a fee will be levied irrespective of the debit balance, repayment time and utilization of the Titanium Credit Card and can be paid by the Customer on a monthly basis. RAKBANK Islamic Banking Division may issue Titanium Credit Cards in different categories and charge different fixed annual subscription fee (in relation to prescribed ancillary services) for different category.
5. RAKBANK Islamic Banking Division will not levy any additional amount on late payment under any circumstances on any pretext. However, in exceptional cases when it is necessary to restrain the Customer's persistent default, RAKBANK Islamic Banking Division may impose a late payment fee, which must be channeled to the charity fund maintained by RAKBANK Islamic Banking Division.
6. It is permissible that RAKBANK Islamic Banking Division takes a guarantee or security from the Customer for the performance of their obligations arising out of, or connected in any way to, the

راجع مجلس الرقابة على الفتوى والشرعية في بنك رأس الخيمة الوطني (ش.م.ع.) - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي) نظامً ووثائقً الشرعية الأساسية فيما يتعلق بالبطاقة الائتمانية تاي تانيوم في راك الإسلامي المعروضة على العملاء الأفراد ("العميل/ العملاء") من قبل قسم الأعمال المصرفية الإسلامية في راك بنك. وبموجبه أصدر تصريح الشرعية/ الفتوى مع الأخذ في الاعتبار النظام والوثائق التاليين:

**الهيكل:**

- 1- يجوز لقسم الأعمال المصرفية الإسلامية في راك بنك عرض البطاقة الائتمانية تاي تانيوم بدون فوائد ("البطاقة الائتمانية تاي تانيوم") تأسيساً على مبدأ القرض الحسن في الشرعية الإسلامية.
- 2- قسم الأعمال المصرفية الإسلامية في راك بنك يحدد سقف الائتماني للعملاء بما يسمح لهم باستخدام البطاقة الائتمانية تاي تانيوم في سحب المبالغ النقدية والتسوق وسداد قيمة فواتير المرافق أو أي استخدام آخر مسموح به / ميسر من قبل قسم الأعمال المصرفية الإسلامية في راك بنك وفقاً لشروط وأحكام اتفاقية البطاقة الائتمانية تاي تانيوم للبرمة بين العميل وقسم الأعمال المصرفية الإسلامية في راك بنك.
- 3- يُعد المبلغ المسحوب أو المستخدم قرضاً حسناً. ويجب على العميل لسداده إلى قسم الأعمال المصرفية الإسلامية في راك بنك بحلول نهاية فترة التسهيل الائتماني. قد يتيح قسم الأعمال المصرفية الإسلامية في راك بنك للعميل سداد قيمة القرض الحسن من خلال آلية متجددة.
- 4- يتسلم قسم الأعمال المصرفية الإسلامية في راك بنك رسم اشتراك سنوياً ثابتاً من كل عميل في مقابل الوفاء بالنفقات الفعلية التي يتكبدها قسم الأعمال المصرفية الإسلامية في راك بنك عند توفير الخدمات الإضافية فيما يتعلق بالبطاقة الائتمانية تاي تانيوم وذلك بخلاف تسهيل القرض الحسن. وهذا الرسم يتم خصيله بصرف النظر عن الرصيد المدين ووقت السداد واستخدام البطاقة الائتمانية تاي تانيوم. ويستطيع العميل سداد هذا الرسم شهرياً. قد يُصدر قسم الأعمال المصرفية الإسلامية في راك بنك فئات مختلفة من البطاقات الائتمانية ويتقاضى رسم اشتراك سنوياً ثابتاً مختلفاً (فيما يتعلق بالخدمات الإضافية المحددة) للفئات المختلفة.
- 5- لن يقوم قسم الأعمال المصرفية الإسلامية في راك بنك بتحويل أي مبلغ إضافي محسوب على السداد المتأخر في ظل أي ظروف واستناداً إلى أي حجة. ومع ذلك، عندما يلزم في الأحوال الاستثنائية رد العميل عن تقصيره الدائم، يجوز لقسم الأعمال المصرفية الإسلامية في راك بنك فرض رسوم على التأخير في السداد وهو ما يجب توجيهه إلى صندوق الأعمال الخيرية لدى قسم الأعمال المصرفية الإسلامية في راك بنك.
- 6- يجوز لقسم الأعمال المصرفية الإسلامية في راك بنك الحصول على ضمان أو كفالة من العميل لضمان أداء التزاماته الناشئة أو المتصلة بأي حال من الأحوال بالبطاقة الائتمانية تاي تانيوم الإسلامية.

Islamic Titanium Credit Card.

**Documents:**

1. Titanium Credit Card Application Form
2. Titanium Credit Card Agreement (Terms and Conditions)

**Pronouncement:**

The Fatwa and Sharia Supervisory Board of RAKBANK Islamic Banking Division (RAKislamic) hereby declares and pronounces that the above structure and documentation in respect of RAKislamic Titanium Credit Card product offered by RAKBANK Islamic Banking Division (RAKislamic) comply with the rules and principles of Sharia.

**الوثائق:**

- 1- نموذج طلب البطاقة الائتمانية تايتانيوم
- 2- اتفاقية البطاقة الائتمانية تايتانيوم (الأحكام والشروط)

**التصريح:**

يعلن ويصريح بموجبه مجلس الرقابة على الفتوى والشريعة في راك بنك - دائرة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي) أن النظام والوثائق المذكورين أعلاه الخاصين بمنتج البطاقة الائتمانية تايتانيوم المعروف من قبل راك بنك - دائرة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي) يمثلان لقواعد الشريعة ومبادئها.



Dr. Hussein Hamid Hassan  
Chairman  
Fatwa and Sharia Supervisory Board

دكتور/ حسين حامد حسن  
رئيس مجلس الإدارة  
هيئة الفتوى والرقابة الشرعية